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Opravy – úpravy – dobré zprávy 
  
 Povinnost obce s majetkem hospodařit účelně a hospodárně jej 
spravovat a pečovat o jeho zachování a rozvoj je daná zákonem.  
 Za první čtyři měsíce letošního roku se provedla rekonstrukce 
bytu v kulturním domě, generální oprava traktorové vlečky, 
rekonstrukce osvětlení v některých třídách ZŠ, údržba a instalace dvou 
nových sloupů veřejného osvětlení. U poslední jmenované akce se 
krátce pozastavím. Ne všechna světla jdou opravit ( vyměnit žárovky, 
vadné startéry a pod.) ze žebříku. Rovněž zimní nadílka neumožňuje 
okamžité  opravy. Stane se, že občané nahlásí  nefunkční veřejné 
osvětlení a od obce očekávají nápravu ihned. Pokud je to v našich 
silách, tak výměnu či opravu provádíme neprodleně. Pokud ale víme, že 
oprava bude možná pouze za pomoci plošiny, termín nápravy se 
prodlouží.  Jednak ne všude se v jarní podmáčené půdě plošina dostane 
a pokud máme naplánovanou navíc instalaci dalších sloupů, objednání 
plošiny plánujeme tak, aby náklady na opravu byly co nejmenší. Nelze 
nakládat s obecními prostředky jen pro líbivou politiku tak, že se bude 
hradit několik opakovaných nájmů plošiny. Proto prosíme občany, 
pokud nebudou jejich požadavky splněny ihned, aby měli pochopení a 
strpení. Nicméně v tuto chvíli jsou všechna světla opět funkční. 
 Letos se sníh podepsal na budově ZŠ i KD. Obě škody 
způsobené váhou a táním sněhu budou hrazeny z pojistky obecního 
majetku    
  V dolní části obce jste svědky kácení porostu – převážně se 
jedná o vrby. Celá tato lokalita  při vjezdu do vesnice je léta 
neudržovaná a není dobrou vizitkou obce. Proto jsme se rozhodli pro 
úpravu této části do parkové podoby, kde bude možné v zimním období 
opět nechat zamrzat přirozené kluziště tak, jak si ho mnozí z nás  ještě 
pamatují.  
 Při úpravě nejenom této lokality bude letos pomáhat  celkem 18 
občanů zaměstnaných na tzv. veřejně – prospěšné práce, které obec 
přijala prozatím na dobu od 2.5. do 31.10.2013. Výsledek jejich práce 
bude v obci určitě patrný.   
 K 13. dubnu  obec podala SZIF žádost  o dotaci na vytvoření 

drobného sběrného místa v obci. Jednalo by se o zpevnění plochy za 
bývalou školkou, umístění kontejnerů, oplocení celého areálu a v plánu 
je zakoupení malotraktoru s vlečkou, kterého provoz při údržbě 
veřejného prostranství bude určitě ekonomičtější, než provoz velkého 
traktoru.  
 Závěrem si dovoluji uvést dva  drobné majetkové postřehy.  
První se týká autobusové čekárny u místní hospody.  
 Zde byly provedeny drobné úpravy  a vrácena lavička určená  
čekajícím na autobusové spoje. Betonová skruž, do které sázela paní 
Malíková M. Květiny, se odstranila, protože sloužila buď jako 
doskočiště pubertální mládeže, nebo jako popelník. V dalších dnech 
bude provedena výmalba.  Teď si asi mnozí povzdechnou  - dokdy ale 
vydrží? Pravda je totiž taková, že tato čekárna se stala ve skutečnosti 
jakýmsi centrem pro mladistvé, kteří nerespektují zákaz kouření, popíjí 
se zde v některých případech nejenom  pivo, zdi se využívají pro 
vzkazy a zanechávání otisků tenisek.  Je dobré si uvědomit 
zodpovědnost rodičů – protože jsme to právě my, kteří odpovídáme za 
chování svých dětí. A když má naše dítě už nějaký ten rok navíc a 
nejsme již za něj  odpovědní před zákonem – určitě jsme odpovědní 
morálně.   
  
 V květnu se dostala na stůl starosty žádost o opravu 
improvizovaného hřiště u točny OkÁLů, které instalovali z vyřazených 
herních prvků místní tatínkové.  
 Zhruba dva měsíce  se kompletovala veškerá potřebná 
dokumentace k podání žádosti o dotační titul na dětské hřiště (projekt, 
rozpočty, doklady o vlastnictví majetku, fotodokumentace, práce dětí 
školy o představách hřiště, vyjádření stavebního úřadu, rozvojový plán 
obce atd.). 
  Poslední týden v měsíci dubnu Ministerstvo pro 
místní rozvoj ČR zveřejnilo výsledky žádostí o dotaci z programu 
Rozvoj vesnice. 
Z okresu Bruntál bylo podáno celkem 23 žádostí o dotaci na dětská 
hřiště, nebo sportoviště. Schváleno bylo 5 dotačních titulů. S velkou 
radostí vám mohu oznámit, že jedním ze schválených projektů byl i 
projekt na NAŠE dětské hřiště, kterého realizace by měla stát 
celkem 469 492,-Kč. Výše dotace činí 328 644,-Kč. S realizací 
nebudeme v žádném případě otálet a započneme s ní ihned po 
ukončení výběrového řízení na dodavatele.  Totou cestou chci 
poděkovat všem občanům naší vesnice, protože podíl obce 140 000,-
Kč  jste  ušetřili vy všichni dobrým nakládáním s domovním 
odpadem v loňském a letošním roce.    
 
 Věřím, že výsledkem dalšího snažení nás všech bude hezká, 



prosperující obec, kdy finanční prostředky nebudeme muset vynakládat 
na opravy vandalizmu, ale smysluplně na další rozvoj obce.   
 
    Radomír Tománek 
                                                     starosta obce 
 
Jarní pohlednice 
  
 Pohled první –  jaro vytáhlo na povrch země pestrou  jarní flóru.  
 
Pohled druhý – jaro vytáhlo psí bobky, odhozené odpadky, z balkónu 
spadlé spoďáry , ponožky, cigaretové „vajgle“  a v neposlední řadě mladé, 
neklidné s řidičákem v kapse (a některé i bez něj.....  
 
První pohled nám vytváří příroda a nemá chybu.  
Pohled druhý vytváří někteří z nás –  hommo sapiens, nebo spíše hommo 
bordelaris. Majitelé psů, kteří je mají na svých zahradách, si psí výkaly  
samozřejmě uklidí. Majitelé venčících psů -  a je jedno zda bydlí v 
činžácích, paneláku, nebo v rodinných domcích, po svých psech bobky 
neuklízí. Až na tři poctivé výjimky. Ostatní majitelé se více jak o uklízení 
zajímají o to, kdo je prásknul a vesměs všichni se dušují, že oni psí 
nadělení strkají do sáčku. Pohled na prostransví u prodejny,  kolem hřiště, 
v parku, na starém hřbitově však ukazuje na to, že pejskaři jsou nejen 
nepořádní, ale ještě i lžou. To množství všudypřítomných exkrementů není 
možné svalovat na náhodně zatoulané psy. A nejhorší je, že nikdo se 
nechopí smetáku, lopatky a nejde provést úklid – protože se čeká, že to za 
ně udělá obec.  
 Zdá se, že k odstranění popsaného problému bude muset obec 
přistoupit tak nějak komplexněji. Možná by radikání zvýšení poplatku za 
psy na zákonem povolených až jedentisícpětsetkorun zabránilo 
živelnému  pořizování si  několika psů do jedné domácnosti a tím snížilo 
množství bobků ve vsi. V obecní pokladně by se tak rázem místo 6-ti tisíc 
dosud vybraných poplatků objevilo více jak 100 tisíc Kč!. A to by už bylo i 
na zaplacení jednoho brigádnika, který by po psech uklízel. 
 Psát o odhozených obalech, lahvích, krabiček od cigaret by bylo 
mlácení prázné slámy. Děti ze školky si chtějí na hřišti hrát, ale to je plné 
odpadků. Proto  zde zaměstnanci obce  provedli na žádost ředitelky ZŠ a 
MŠ prioritně úklid. Tak nelze než doufat, že  pořádek vydrží co nejdéle.      
 Nejvážnějším problémem je ježdění motorovými vozidly po ploše 
hřišť – travnatého i asfaltového. Ale na druhou stranu je toto naprosto 
neodpovědné a bezohledné počínání problémem nejlépe odstranitelným, a 
to v přestupkovém řízení.   
     Hanáková 
 
 

Pro informovanost občanů 
 
Zimní svoz odpadů letos trval déle a skončil dnem 24.4.2013. Přes 
písemný  smluvní závazek o termínu ukončení zimního svozu a 
opakovaném telefonickém ujištění ze strany TS že bude zimní svoz 
proveden naposledy 24.dubna, zaměstnanci TS nevyvezli v tento den 
popelnice označené zimní známkou. Po reklamaci byla ale okamžitě 
učiněna náprava a všechny popelnice vysypány.  
 
 
Vývozy odpadu v květnu: 
 
8.5.2013 Čtrnáctidenní 
22.5.2013 Čtrnáctidenní a měsíční 
 
Za první tři měsíce letošního roku jsme byli opět vzornější než v loňském 
(úspěšném) roce, Vyhodili jsme  o 5,307 tun odpadu méně a náklady se 
opět snížily oproti stejnému období  r. 2012 o 7.500,- Kč.   

 
     SVOZ VELKOOBJEMOVÉHO  

A  
NEBEZPEČNÉHO ODPADU 

   
                 PROBĚHNE V SOBOTU 25.5. 2013 

 
Do této doby máte možnost svézt na improvizovaný sběrný dvůr vše 
nepotřebné kromě pneumatik. Starší občané můžou požádat obec o převoz 
odpadu od jejich nemovitosti na sběrný dvůr.  
   
  Následující upozornění se týká těch občanů, kteří z 
důvodu rekonstrukce, nebo stěhování, popřípadě léta 
nedělání pořádku jednorazově vyprodukují velké množství 
odpadu. V tomto případě si objednejte a zaplaťte přistavení a 
vyvežení vekoobjemového kontejneru přímo u TS.   
 
Na sběrný dvůr můžete odvážet odpad : 
 
v sobotu 18.5. od 8:00 do 12:00 
v týdnu od  20.5. do 24.5. od 14:00 do 16:00 
   
 
 



Očkování psů 
 
V sobotu 18.května 2013 bude provádět MVDr. V. Sadílek 
každoroční očkování psů proti vzteklině.   
Od 8:15 hod do 8:30 hod. bude očkovat u farmy Jantar, od 8:35 
do 9:00 u obecního úřadu.  
Cena za vakcínu proti vzteklině je 100,- Kč, kombinovaná 
vakcína 300,-Kč. Vystavení očkovacího průkazu 10,-Kč 

 
Informace České pošty s.p. 
 
 Protože paní Kotrlová dala České poště s.p. výpověď 
obrací se totu cestou ČP s.p. na občany s informací – kdo by měl 
zájem vykonávat tuto službu může se obrátit na p. Čermákovou 
tel.č. 553 753 500, mob.:739 534 140 a dojednat podmínky 
vykonávání této služby občanům.  
 
 
Upozornění Generálního ředitelství finančního úřadu. 
 
 Informace o placení daně z nemovitostí visí na úřední 
desce obce. FÚ bude posílat všem složenky, které musí být 
uhrazeny do 30. května 2013.    

 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 

FARNÍ OKÉNKO 
 

Jarní tábor 
Ve dnech 6. až 9. března se na faře v Malé Morávce uskutečnil již tradiční jarní 
tábor. Tématem celého tábora byl praotec Izák. Děti se sešly ve středu večer a 
hned se pustily do první etapové hry, při které si určily jména skupinek a 
namalovaly svůj rodový znak. Ve čtvrtek se seznámily s Izákovým narozením 
a poté spolu s ním a Abrahámem putovaly na „horu Choreb“. Páteční 
dopoledne bylo ve znamení tvoření - nejprve se nabatikovaly trička a poté 
výtvarně ztvárnily beránka, kterého nakonec Abrahám obětoval místo Izáka. 
Odpoledne se hrálo plno her, a pak se všichni přesunuli do kostela na křížovou 
cestu. Večer obě skupinky předvedly příběh o Izákovi, Jákobovi a Ezauovi. V 
sobotu dopoledne byl pak celý tábor zakončen a vyhodnocen. 
  
 

 
Noc kostelů 

Již počtvrté se otevřou dveře našeho kostela, aby mohly přivítat návštěvníky 
Noci kostelů. Letos to bude v pátek 24. května. Bližší informace a program 
bude na plakátech a především na internetových stránkách 
www.nockostelu.cz. Tam si můžete najít i náš kostel. 
Na co se můžete těšit? Bude možno nahlédnout do míst, která nejsou běžně 
přístupná, zblízka si prohlédnout předměty užívané při mši a jiných kostelních 
obřadech. 
Všichni jste srdečně zváni – přijďte si prohlédnout náš kostel tak, jak ho 
neznáte. 
 

 
Farnost připravuje letní stanové tábory 

Podobně jako v minulých letech, i na letošní prázdniny připravujeme letní 
stanové tábory. První bude již tradičně na tábořišti Stecovka u Mostů 
u Jablunkova. Odjezd na tábor bude ve středu 10. července. Návrat bude 
v sobotu 20. července. Pro děti bude připravena celotáborová hra a spousta 
dalších soutěží a táborových aktivit. 
Bližší informace můžete najít na internetových stránkách farních táborů: 
tabory.farnost-malamoravka.cz. Průběžně tam budou doplňovány bližší 
informace. Také tam budou ke stažení jak přihláška na tábor, tak i další 
potřebné formuláře.  
Počet dětí na tábor je omezen na 28 dětí. O přijetí na tento tábor rozhoduje 
pořadí přijetí přihlášky nebo přijetí „předpřihlášky“ na email 
rkf.malamoravka@doo.cz. V emailu uveďte jméno, příjmení dítěte a rodné 



číslo. Počet přihlášených dětí sledujte na tabory.farnost-malamoravka.cz. 
Druhý tábor bude jako minulý rok na farní zahradě v Malé Morávce. 
 
 

Římskokatolická farnost Rudná pod Pradědem 
793 36 Malá Morávka č. 31 

554 273 110 – rkf.rudnapodpradedem@doo.cz  
www.farnost-malamoravka.cz 

 
 
 
 
 
 
Opět nezapomínáme na maminky. 
 

Dne 10. května  2013 proběhne v 15:00 hod v sále KD  
 

tradiční posezení s maminkami dříve narozenými. Je to každoroční malé 
poděkování obce  za jejich péči, snahu, obětavost, pracovitost a další hezké  

vlastnosti maminek.  
 

Pozvánky budou doručeny všem pozvaným .  

 
 
 
 
 
 
 
 
 

 
V měsíci květen oslaví své narozeniny . 

 
pan Vladimír Novotný  85 let 
paní Helena Novotná  83 let 
paní Jiřina Větrovcová  77 let 
paní Jitka Lahučká  74 let 
pan Július Kolimár  74 let 
pan Anton Lakatoš  67 let 
pan Antonín Maňásek  62 let 
pan Eduard Malík   62 let 
paní Hana Pupíková  61 let 

 
Všem oslavencům srdečně blahopřejeme! 

 
 

V měsíci dubnu  se narodila  paní   
Ing. Pavlíně Byrtusové dcerka Karolínka 

 
Miminku přejeme krásný život bez nemocí a dalších 

nesnází , rodičům nádherné zážitky při výchově nového 
občánka! 

 
 

______________________________________________
______________ 
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Středy pro mládež 
Už několikrát se uskutečnilo odpoledne pro mládež ve školní tělocvičně. Scházíme se tady, 

abychom si zahráli nějaké ty hry nebo si zasportovali. Při druhém setkání jsme se společně 

podívali na film. Na tato setkání jsou zváni všichni mladí, kteří mají chuť si něco zahrát 

nebo se podívat na nějaký pěkný film. Scházíme se vždy jednou za čtrnáct dní v tělocvičně 

v sedmnáct hodin. Přesné datum setkání a program se můžete dozvědět z plakátků, které 

bývají v obchodě a na zastávce u kulturního domu. 

Informace také na http://www.facebook.com/groups/163082790482854/ 

Na další setkání se těší Mgr. Eva Křupalová, pastorační asistentka. 
 

Školní kolo Pythagoriády 
Pythagoriáda patří mezi oblíbené soutěže dětí. Příklady rozvíjejí matematické myšlení, 

prostorovou představivost či logické uvažování. Soutěž je určena žákům 5. až  8. tříd. 

V naší škole máme sice jenom jednu páťačku, ale i tak jsme školní kolo zorganizovali. 

K tomu, aby se děti staly úspěšnými řešiteli, je potřeba splnit určitý počet úkolů. Naše 

Štěpánka Dobošová se úspěšnou řešitelkou stala a postoupila do okresního kola. 

Gratulujeme!                             -zk- 

 

 

Vyprávění o Manchesteru 
V kroužku angličtiny nám v úterý 19. 3. paní učitelka Jana vykládala o své cestě do 

Manchesteru v Anglii, kterou podnikla o jarních prázdninách. Dověděli jsme se mnoho 

zajímavostí o tomto anglickém městě, na fotografiích nám paní učitelka ukazovala 

například typické anglické taxíky s volantem vpravo a mnoho moderních budov 

i starodávných katedrál. Paní učitelka nás také seznámila s ilustracemi a pohádkami pro 

děti od anglické spisovatelky Beatrix Potter a povykládala nám o jejím muzeu. Na závěr 

jsme viděli fotky z národního přírodního parku The Lake District s typickou anglickou 

přírodou, obrovskými kameny, kopci a vodopády.                 -zk- 

 

 

ZPRÁVIČKY ZE ŠKOLY 

I v malém počtu se dají dělat velké věci… 

 

 Duben 2013 
 

Co se nevlezlo do březnového čísla... 

Sluníčko hřej… 
S programem „Hřej, sluníčko, hřej“ nás 

14. března navštívila paní Evička. S dětmi si 

povídali o tom, jak sluníčko hřeje, co nám 

přináší, nechyběla také povídka o sluníčku 

a společně si sluníčko vyrobili z látky 

a papíru. Pod tímto sluníčkem se ohřívali 

a hráli. Poté si děti vyrobily veliké sluníčko, 

jehož paprsky byly z otisků dlaní všech dětí. 

Tento krásný obraz můžete vidět v šatně 

školičky, moc se jim povedl. Také moc 

děkujeme paní Evičce, která nás potěšila 

krásným „sluníčkovým programem“.    -bm-  
 

Ze školní družiny 
Na začátku měsíce jsme si ve školní družině 

vyzkoušeli, jak se žije handicapovaným 

lidem. Děti si například vyzkoušely, jak se 

žije slepým lidem, jak těžké je pohybovat se 

ve známých prostorách, když najednou 

nevidíme. Jak těžké je něco napsat, nakreslit 

– namalovat, 

když na to 

nevidíme, ne-

můžeme si vybrat správnou barvu nebo pastelku. Jen na 

chvíli si zkusily, jaké to je, žít v naprosté tmě. Nevidět 

spolužáky, nevidět na cestu, nepodívat se z okna na krásný 

svět plný barev… 

Zkoušeli jsme také kreslit ústy nebo nohou jako někteří lidé, 

kteří buď přišli o ruce, nebo je nemohou díky nemoci nebo 

úrazu ovládat. Stavěli jsme komíny z kostek – také pomoci 

nohou. A nebylo to jednoduché. 

Děti si uvědomily, jak těžké je žít s jakýmkoliv postižením 

a o co všechno jsou takoví lidé ochuzeni.              -hv- 
 

4 
1 

1 

http://www.facebook.com/groups/163082790482854/


Kdo se to líhne z kukly 
I v tomto měsíci na nás paní Eva 

nezapomněla a přišla nás potěšit do 

školky programem „Kdo se to líhne 

z kukly“. Povídala si s dětmi 

o housence, která si připadala 

ošklivá, vyspinkala se v kukle 

a vyletěl z ní překrásný motýl. 

S dětmi si také vymalovala 

pestrobarevného motýlka. Moc 

děkujeme za návštěvu.     -bm- 

 

Víla Voděnka 
V měsíci dubnu jsme s dětmi 

z mateřské školky a s vílou 

Voděnkou otevírali studánky. Pro 

děti jsme v prostorách celé školy 

připravili stanoviště, kde plnily 

úkoly týkající se jara. Musely 

například samy vyrobit motýlka 

z kamínků, poskládat puzzle kytičky, 

vymalovat ptáčka Zpěváčka a naučit 

se básničku o studánce. 

Naše výrobky jsme pak jako dárky 

zanesly víle Voděnce, přednesli jsme 

jí básničku a poprosili ji, aby nám 

vyčistila všechny studánky, potůčky 

i veliké řeky, probudila všechny 

broučky, motýly i ptáčky. Víle se 

naše dárky moc líbily, a proto nám 

vyhověla a na cestu přidala i nějaké 

dobroty. 

Mockrát děkujeme paní Wágnerové 

za spolupráci.       -bm- 

Voňavé království 
Od začátku školního roku běží na 

naší škole projekt „Voňavé 

království“, který máme rozdělen na 

tři etapy. Na podzim děti chodily do 

přírody sbírat léčivé byliny, učily se 

o nich a v družině je pak přebíraly, 

čistily a sušily. V prosinci před 

jarmarkem potom míchaly různé 

čajové směsi a plnily jimi plátěné 

pytlíčky, které vlastnoručně ušily. 

Vlastními silami vypisovaly na 

visačky potřebné údaje a zdobily je. 

Kdo si takový voňavý a zdravý čajík 

koupil, přesvědčil se, že i děti umí 

dělat velké věci. Čaje nejen výborně 

chutnaly, ale i krásně vypadaly. 

Zima se přehoupla a máme tady jaro 

– čas setí, a s ním i třetí etapu 

projektu. S dětmi jsme zaseli 

semínka kulturních léčivek jako 

například levandule, libeček, šalvěj 

nebo saturejku. K tomu jsme přidali 

i krásnou jiřinku proměnlivou, která 

sice není léčivá, ale upoutá nás 

krásou barevných květů a jemnou 

vůní. Pokud se nám podaří 

vypěstovat sazeničky, můžete si je 

přijít do školy koupit.                                      

V zimě se nám také podařilo 

pěstovat ze sazeniček bazalku. Měla 

být sice nachystaná na jarmark, ale 

chybička se vloudila – rostlinky 

nerostly tak rychle, jak bychom si to 

představovali nebo jak bychom 

potřebovali. Všechno má svůj čas 

a přírodě se nedá poručit! Bazalku 

jsme sklidili tedy až v dubnu. 

Z velkého množství zelené hmoty je 

však jen zlomek sušeného koření. 

Ale ta vůůůůůně! Připadáme si jako 

ve voňavém království.     -hv- 
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SBÍRKA PRO NAŠI 

ŠKOLIČKU 
● ● ●    ● ● ● 

Rádi bychom vyzvali a poprosili 
všechny, kdo při jarním úklidu 

narazí na nepotřebné zachovalé 
věci, které bychom mohli ještě 

využít v naší škole, aby nám tyto 
věci přinesli. Od nového roku 

jsme tak už získali několik 
krásných dětských knih a do 

školky pro děti tolik potřebná 
odrážedla a hračky na písek nebo 

třeba výtvarné potřeby, papíry 
a různé předtisky obrázků pro 
děti.  Dostali jsme také finanční 
dar 600 Kč, kterým si začínáme 

šetřit na opravdovou dětskou 
kuchyňku na hraní do školky. 
Každé darované věci si moc 

vážíme a děkujeme za ni. 
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